



AIG(2023)R4

08/12/2023

Council of Europe Convention on Access to Official Documents
(CETS No. 205) – the Tromsø Convention

*Convention du Conseil de l'Europe sur l'accès aux documents publics
(STCE n°205) – la Convention de Tromsø*

ACCESS INFO GROUP

GROUPE ACCÈS À L'INFORMATION

(AIG)

MEETING REPORT / RAPPORT DE RÉUNION

4th meeting / 4^e réunion

14-16 November / novembre 2023

Item 1: Opening of the meeting and adoption of the agenda	Point 1 : Ouverture de la réunion et adoption de l'ordre du jour
1. The meeting was opened by Helena JÄDERBLOM, President of the Group. 2. The Group adopted the agenda as it appears in document AIG(2023)OJ3. 3. The list of participants appears in Appendix I.	1. La réunion a été ouverte par Helena JÄDERBLOM, Présidente du Groupe. 2. Le Groupe adopte l'ordre du jour tel qu'il figure dans le document AIG(2023)OJ3. 3. La liste des participants figure en annexe 1.
Item 2: Examination of the draft first baseline evaluation report	Point 2 : Examen du projet de premier rapport d'évaluation de référence
4. The Group examined the draft first baseline evaluation report (AIG/Inf(2023)14REV) which had been updated by the Secretariat under the supervision of the President on the basis of the Group's discussion at its 3rd meeting and in the light of the replies received from the Parties to the questions of the Group (AIG/Inf(2023)18). It discussed comments submitted before the meeting by its members (AIG/INF(2023)20). 5. The Group took note that it had not received comments from the non-governmental organisations which it had invited following its 2nd meeting (22-24 March 2023) to provide their comments on the national legislative frameworks and their presentation in the reports submitted by the first 11 Parties. 6. The Group agreed that its draft baseline evaluation report focuses on the question whether the Parties have reflected the requirements of the Tromsø Convention in their main legal frameworks on access to official documents. Having considered the different approaches taken by the Parties, the Group will adopt a final position after its baseline evaluation round on the concept of "drawn up" provided for in Article 1, paragraph 2, of the Convention and on the principle of balancing of interests set out in Article 3, paragraph 2, of the Convention. The Group noted that it had not assessed how the relevant laws of the Parties setting out limitations on the right of access to	4. Le Groupe examine le projet de premier rapport d'évaluation de référence (AIG/Inf(2023)14REV). Celui-ci a été mis à jour par le Secrétariat sous la supervision du Président, sur la base des discussions du Groupe lors de sa 3^e réunion et à la lumière des réponses reçues des Parties aux questions du Groupe (AIG/Inf(2023)18). Il discute des commentaires soumis avant la réunion par ses membres (AIG/INF(2023)20). 5. Le Groupe prend note qu'il n'a pas reçu de commentaires des organisations non gouvernementales qu'il avait invitées à la suite de sa 2^e réunion (22-24 mars 2023) à fournir leurs commentaires sur les cadres législatifs nationaux et leur présentation dans les rapports soumis par les 11 premières Parties. 6. Le Groupe convient que son projet de premier rapport d'évaluation de référence se concentre sur la question de savoir si les Parties ont reflété les exigences de la Convention de Tromsø dans leurs principaux cadres juridiques sur l'accès aux documents officiels. Après avoir examiné les différentes approches adoptées par les Parties, le Groupe adoptera une position finale, à l'issue de son cycle d'évaluation de référence, sur le concept de « rédigées » prévu à l'article 1, paragraphe 2, de la Convention et sur le principe de l'équilibre des intérêts énoncé à l'article 3, paragraphe 2, de la Convention. Le Groupe prend note qu'il n'évalue pas la manière dont les lois pertinentes des Parties

official documents reflect the principles of necessity in a democratic society and proportionality, pursuant to Article 3, paragraph 1, of the Convention. 7. Pursuant to Rule 34.2 of its Rules of Procedure, the Group approved the draft first baseline evaluation report (AIG/Inf(2023)14REV2). It asked the Secretariat to conduct an editorial review of this draft report, as agreed during the meeting, and decided, pursuant to Rule 34.3 of its Rules of Procedure, to transmit to each Party by 15 December 2023 the relevant parts of the resulting text for comment by 29 February 2024. 8. Given that a new law on freedom of access to information in Bosnia and Herzegovina entered into force on 8 September 2023, the Group agreed to invite this Party to update by 16 December 2023 its report submitted pursuant to Article 14, paragraph 1, of the Convention. 9. Considering that the Republic of Moldova submitted a new report on 26 September 2023, the Group instructed the Secretariat to prepare, in consultation with the relevant rapporteurs, a first draft evaluation report on this Party by 22 December 2023. 10. The Group instructed the Secretariat to reflect by 22 December 2023 in the draft report on Lithuania the responses to its questions that the Group has recently received from this Party. 11. The Group decided that it would consider text for the draft first baseline evaluation report with respect to the Republic of Moldova and Lithuania at a meeting to be held by videoconference on 22 January 2024, with a view to approving this text and transmitting the relevant parts to each Party for comment. 12. The Group agreed to appoint Kestutis ANDRIJAUSKAS and Ivar TALLO as rapporteurs for Armenia and Thordis INGADOTTIR and Päivi Hannele KORPISAARI as rapporteurs for Albania	établissant des limitations au droit d'accès aux documents officiels reflètent les principes de nécessité dans une société démocratique et de proportionnalité, conformément à l'article 3, paragraphe 1, de la Convention. 7. Conformément à l'article 34.2 de son règlement intérieur, le Groupe approuve le projet de premier rapport d'évaluation de référence (AIG/Inf(2023)14REV2). Il demande au Secrétariat de procéder à une révision rédactionnelle de ce projet de rapport, comme convenu au cours de la réunion. Le Groupe décide, conformément à l'article 34.3 de son Règlement intérieur, de transmettre à chaque Partie, d'ici au 15 décembre 2023, les parties pertinentes du texte qui en résultera, afin qu'elle puisse formuler des observations d'ici au 29 février 2024. 8. Une nouvelle loi sur la liberté d'accès à l'information en Bosnie-Herzégovine étant entrée en vigueur le 8 septembre 2023, le Groupe convient d'inviter cette Partie à mettre à jour, d'ici le 16 décembre 2023, le rapport qu'elle a présenté en application du paragraphe 1 de l'article 14 de la Convention. 9. La République de Moldova ayant présenté un nouveau rapport le 26 septembre 2023, le Groupe charge le Secrétariat de préparer, en consultation avec les rapporteurs concernés, un premier projet de rapport d'évaluation de cette Partie pour le 22 décembre 2023. 10. Le Groupe charge le Secrétariat de refléter dans le projet de rapport sur la Lituanie, d'ici le 22 décembre 2023, les réponses à ses questions que le Groupe a récemment reçues de cette Partie. 11. Le Groupe décide qu'il examinera le texte du projet de premier rapport d'évaluation de référence concernant la République de Moldova et la Lituanie lors d'une réunion qui se tiendra par vidéoconférence le 22 janvier 2024, en vue d'approuver ce texte et d'en transmettre les parties pertinentes à chaque Partie pour observations. 12. Le Groupe convient de nommer Kestutis ANDRIJAUSKAS et Ivar TALLO rapporteurs pour l'Arménie et Thordis INGADOTTIR et Päivi Hannele KORPISAARI rapporteurs pour l'Albanie
--	--

and to ask to them to start the preparatory work for elaborating draft reports on these Parties.	et de leur demander d'entamer les travaux préparatoires en vue de l'élaboration des projets de rapport sur ces Parties.
Item 5: Other Business	Point 5 : Questions diverses
13. The President informed the Group that she had taken part in the Global Conference on International Day for Universal Access to Information 2023, held in Oxford, United Kingdom, on 28 September 2023, where she had highlighted the Group's work. Two other members of the Group, Inge Lorange Backer and Þórdís Ingadóttir, had participated in a Council of Europe workshop entitled "The right to access State-held information - Council of Europe standards". This event was held on 12 October 2023 in the framework of the Warsaw Human Dimension Conference organised by the 2023 OSCE Chairpersonship of North Macedonia, with the support of the OSCE Office for Democratic Institutions and Human Rights (ODIHR). The workshop was aimed at promoting the Tromsø Convention.	13. La Présidente informe le Groupe qu'elle a participé à la Conférence mondiale sur la Journée internationale pour l'accès universel à l'information 2023, qui s'est tenue à Oxford, Royaume-Uni, le 28 septembre 2023, au cours de laquelle elle a souligné le travail du Groupe. Deux autres membres du Groupe, Inge Lorange Backer et Þórdís Ingadóttir, ont participé à un atelier du Conseil de l'Europe intitulé « Le droit d'accès aux informations détenues par l'État - Normes du Conseil de l'Europe ». Cet événement s'est tenu le 12 octobre 2023 dans le cadre de la Conférence de Varsovie sur la dimension humaine organisée par la Présidence 2023 de l'OSCE en Macédoine du Nord, avec le soutien du Bureau des institutions démocratiques et des droits de l'homme (BIDDH) de l'OSCE. L'atelier visait à promouvoir la Convention de Tromsø.
Item 6: Adoption of the list of decisions	Point 6 : Adoption de la liste de décisions
14. Pursuant to Rule 23.1. of its Rules of Procedure, the Group adopted the list of decisions as it appears in AIG(2023)LD4 .	14. En vertu de la Règle 23.1. de ses Règles de procédure, le Groupe adopte la liste de décisions telle qu'elle figure dans le document AIG(2023)LD4 .

Appendix / Annexe I**List of participants / Liste des participants****MEMBERS****Helena JÄDERBLOM**

President of the AIG, President of the Supreme Administrative Court of Sweden

Tetyana OLEKSIYUK

Vice-President of the AIG, Consultant on access to information issues

Kestutis ANDRIJAUSKAS

Deputy Director, Information Society Development Committee of Lithuania

Inge Lorange BACKER

Professor emeritus, Department of Public and International Law, University of Oslo Substitute
Parliamentary Ombudsman

Biljana BOŽIĆ

Chief Inspector and Head of Department for Free Access to Information, Agency for Personal Data
Protection and Free Access to Information of Montenegro

Veronica CRETU

Consultant on transparency and access to information issues

Thordis INGADOTTIR

Associate Professor, Reykjavik University

Päivi Hannele KORPISAARI

Professor in Communication Law, University of Helsinki

Attila PÉTERFALVI

President of the Hungarian National Authority for Data Protection and Freedom of Information

Ivar TALLO

Consultant on access to information issues

SECRETARIAT

DGI – Human Rights and Rule of Law Council of Europe F-67075 Strasbourg Cedex	David MILNER Head of the Human Rights Intergovernmental Co-operation Division Elvana THACI Administrator Secretary of the AIG Human Rights Intergovernmental Cooperation Division Louise PORCHER Assistant Lawyer Human Rights Intergovernmental Cooperation Division Sorina LECLER Assistant Human Rights Intergovernmental Cooperation Division
---	---